
Zápis z jednání Výkonného výboru ČAS, které se konalo dne 16. května 2007 od 17:30 
na Štefánikově hvězdárně v Praze.

Přítomni: Tomáš Bezouška, Lumír Honzík, Eva Marková, Lenka Soumarová, Pavel Suchan 
a revizoři Jan Zahajský a Jaromír Jindra

Hosté: Jiří Grygar, na část jednání Vladimír Kopecký, Kateřina Hofbauerová a Jan Verfl 
(Společnost Astropis)

Tento zápis v sobě obsahuje závěry a rozhodnutí předjednaná na posledním, již neoficiálním 
jednání  minulého  VV ČAS,  které   se  konalo  za  účasti  čestného předsedy ČAS Dr.   Jiřího 
Grygara  a  předsedy Rady vědeckých společností  Prof.   Ivo  Hány a  za  účasti  všech členů 
minulého VV ČAS (omluven byl pouze Štěpán Kovář dlouhodobě pobývající ve Švýcarsku) 
dne 13. dubna 2007 ve Valašském Meziříčí.  Vzhledem k přítomnosti  vzácných hostů  bylo 
jednání pouze konzultační a bylo dohodnuto, že nastupující VV ČAS konzultované záležitosti 
uzavře.

1) Cena Littera astronomica

Projednány  principy  změny   statutu  ceny,  bude  odsouhlasena  buďto   elektronicky  nebo  na 
příštím jednání. Přípravou účasti ČAS na Podzimním knižním veletrhu včetně předání ceny 
byl pověřen správce ceny Petr Bartoš (děkujeme za nabídku).

2) Cena Františka Nušla

Štěpán Kovář písemně oznámil v souvislosti s ukončením jeho funkce ve VV ukončení své 
funkce správce ceny (vyplývá  ze statutu ceny).  VV ČAS jmenoval  novou správkyní  ceny 
Mgr. Lenku Soumarovou. Předsedkyně jmenovala  komisi pro posouzení došlého návrhu ve 
složení: Marková (předsedkyně), Soumarová (správce ceny) a osloven bude Doc. Perek. Na 
webu doplnit rok 2006.

3) Kopalova přednáška. VV ČAS schválil na základě rozhodnutí 17. sjezdu ČAS statut 
Kopalovy přednášky. 

4) Rozpočet

VV ČAS po diskuzi a úpravách návrhu schválil rozpočet na rok 2007. Honzík upraví návrh do 
schválené verze a rozešle. Nebylo zatím schváleno rozdělení dotace složkám – Suchan předá 
podklady hospodáři a hospodář navrhne k elektronickému hlasování. Suchan bude jednat se 
zástupcem ČAS na jednání EAS (na JENAMu 2007) o hledání jiných finančních zdrojů na 
úhradu konferenčního poplatku.

5) Funkce nově zvoleného VV ČAS.

Předsedkyně RNDr. Eva Marková, CSc., místopředsedou byl na tomto zasedání zvolen Pavel 
Suchan (pověřen kontaktem se složkami),  hospodář  Lumír  Honzík, evidence členů  Tomáš 
Bezouška   (člen   výboru),   správce   ceny   F.   Nušla   a   Kopalovy   přednášky   (jmenována   na 



dnešním   zasedání)   Mgr.   Lenka   Soumarová   (členka   výboru).   Tajemník   Pavel   Suchan, 
pokladník Pavel Suchan, tiskový tajemník Pavel Suchan. Účetní Hana Si Tayebová. Revizoři: 
Ing. Jaromír Jindra, RNDr. Jiří Prudký, Ing. Jan Zahajský. Informace o funkcích VV ČAS na 
astro.cz Bezouška. Marková zajistí plné moci Suchanovi a Honzíkovi k zastupování ČAS.

6) Předání   agendy  hospodaření  bude  provedeno  na   samostatné   schůzce    Suchan  –
Honzík. 

7) www.astro.cz

VV ČAS děkuje Karlu Mokrému (který již dále nekandidoval do VV ČAS) za   dosavadní 
práci, především v oblasti www.astro.cz. Suchan zajistí schůzku zájemců o další spolupráci 
na www.astro.cz.

8) 90. výročí ČAS

Slavnostní   setkání   se  uskuteční  přímo v den výročí,   tedy v sobotu 8.12.2007.  Termín  pro 
návrhy   na   program   a   pozvané   hosty   do   30.   září   Suchanovi.   Tisková   zpráva   společně 
s Magistrátem hl.  m.  Prahy,  spojit  s další   spoluprací   s magistrátem (expozice  v Keplerově 
domě, polední znamení).

9) Návrh na spojení Astropisu a Kosmických rozhledů

Společnost Astropis předložila  návrh na Astropis s vloženými Kosmickými rozhledy všem 
členům ČAS: KR jako informační  věstník ČAS, Astropis rozšířen o aktuální  články z KR. 
Znamenalo by to změnu periodicity ze 6 na 5 KR. Na členy ČAS by Astropis pohlížel jako na 
své   předplatitele,   realizace   nejdříve   od   1/2008.   Proběhla   diskuze.   Rozhodnuto   bude   na 
základě podrobných podkladů ze strany Astropisu i redakce KR. Případné zvýšené náklady 
kompenzovat  zvýšeným příspěvkem v roce  2008 (členové  by  získali  navíc  Astropis).  VV 
dořeší vnitřní záležitosti, v případě zájmu bude uskutečněno další jednání s Astropisem.

10) Žeň objevů (oceněná cenou Littera astronomica) na CD

VV  projednal předložený návrh Nakladatelství a vydavatelství Aldebaran (NVA) na vydání 
Žně objevů na CD. ČAS přijímá záštitu nad projektem a zavazuje se k propagaci projektu. 
Možné jako společný projekt NVA, Astropisu a ČAS. Podklady jsou v přípravě. Půjde 
o elektronickou knihu doplněnou o obrázky, interaktivní CD s fulltextovým vyhledáváním 
a s pdf verzí  pro vytištění.  CD by ve spolupráci  mohlo obsahovat  část  „Astropis“ (15 let 
trvání), část „Žeň objevů“ a část „informace a historie ČAS“. V rámci Mezinárodního roku 
astronomie   2009   (vydání   koncem   roku   2008)?   Výkonná   příprava   NVA   ve   spolupráci 
s Astropisem. Finančně řešit grantem na popularizaci vědy? Odbyt i v Polsku?  Koordinátoři: 
za ČAS Suchan, za NVA Lenža, za Astropis Prouza (?).

40   ročníků   Žně   objevů   –   přihlásit   jako   nejdelší   seriál   v astronomii   do   Muzea   kuriozit 
v Pelhřimově. 

http://www.astro.cz/
http://www.astro.cz/


11)   Předseda   pobočky   v Třebíči   Roman   Šula   zaslal   informaci   o   plánovaném 
pojmenování ulice v Třebíči po Zdeňkovi Kvízovi. Proběhne patrně na podzim 2007 spolu 
s odhalením pamětní desky. ČAS nabízí účast zástupce na odhalení desky a tiskovou zprávu 
k této události a také místo v KR a na www.astro.cz. 

12)  Lunární   ambasáda.   Informace   na   pravou   míru   řešit   zveřejněním   dopisu   Evy 
Markové   (Suchan)  a   spíše humorným komentářem  tohoto specifického obchodu s lidskou 
neznalostí.

13) Bude provedena kontrola Jednacího řádu a Organizačního řádu ČAS. Soumarová 
připraví komentář.

14) Od 1.5.2007 se stala kolektivním členem ČAS Hvězdárna Valašské Meziříčí.

15) Valašská astronomická společnost (VAS). Ve VAS proběhly volby nového výboru. 
VV   pověřuje   Suchana   dojednáním   případného   kolektivního   členství   v ČAS.   Alternativa 
k Moravskoslezské pobočce.

16) Kniha L. Kohoutka „Země z pohledu astronoma“ – podpora ČAS? VV rozhodl 
o přečtení textu a nevyloučil podporu vydání této knihy, např. s vložením textu o ČAS.

17) Na sjezd SAS za ČAS předběžně pojede Marková, příp. Suchan. Suchan zjistí přesný 
termín. 

18) VV projednal upozornění paní Kašparové na chátrání domu, kde v Praze žili rodiče 
Zdeňka Kopala. Písemně odpoví Suchan a předá Historické sekci. Naděje na účinné řešení je 
však téměř nulová.

19) V Jablonci  nad Nisou 5.  a 6.  května proběhla popularizační  a propagační  akce za 
účasti  ČAS.  Poděkování   za   zajištění   patří   firmě   Supra  Praha,   s.r.o.   a   kolegům  Jaromíru 
Jindrovi, Janu Zahajskému a Janu Pacákovi.

20) Námět na příští jednání: EAS a co dál?

Příští jednání VV ČAS se bude konat ve středu 20.6.2007 od 10:30 na Astronomickém ústavu 
AV ČR v Praze. Za revizory se zúčastní Jan Zahajský.

Zapsal: Suchan

http://www.astro.cz/

